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This manual will take you through the process of working on and 

submitting your graduation project. We highly encourage you to 

read this manual carefully before working on your project. Failing to 

do so might lead to the rejection of your research proposal. 1- The 

Deanship of E-learning will send you a message indicating your 

supervisor and some necessary dates and deadlines. You need to take 

note of these deadlines so that you do not lose marks due to late 

submission. 2- The supervisor might send you, and other students 

they supervise, announcements and further instruc-tions. Thus, you 

need to provide your supervisor with your email soon after they were 

assigned to super-vise you (your university email is preferred, but 

you can also use a personal email as long as you indi-cate your name 

and academic number to your supervisor). Please note that we 

already experienced diffi-culties in contacting students who used 

their work servers (e.g. Saudi Aramco and Jubail and Yanbuu Royal 

Commission) so please avoid using work email if possible. You also 

need to check your email inbox regularly. You should contact your 

supervisor in English only. 3- The first piece of work you will need to 

submit is a topic and a thesis statement (refer to the first rec-orded 

lecture for instructions on choosing a valid topic and narrowing it 

down). In summary, the topic has to be original and specific. 

Choosing an existing research proposal (e.g. from a colleague who al-



ready passed this course) is not acceptable because the work is not 

original. Check the title section in guideline number 7 below for more 

information. In addition, you need to provide a list of the tools you 

will use in your research (surveys, interviews... etc.). You need to 

submit the thesis statement and the paragraph explaining it and the 

list of tools in a Microsoft Word document by the end of week 5 (On 

or before Thursday the 13th of March.) 

Please write "Topic Approval, Your Name" in the title of your 

message to your supervisor. 

(Follow this link for instructions on writing a good thesis statement: 

http://www.irsc.edu/students/academicsupportcenter/researchpaper/

researchpaper.aspx?id=4294967430) 4- Once your supervisor 

approves your topic (this may take up to 2 weeks), you will need to 

work on the first draft of your research proposal. See guideline 

number 7 below for information about the sections required to be 

included in your first draft. Your first draft should be submitted to 

your supervisor by the end of week 8 (On or before Thurs-day the 

3rd of April). Please write "First Draft, Your Name" in the title of 

your message to your supervisor. 5- It is important to note that the 

research proposal is just a plan of research. You do not have to con-

duct actual research and you do not have to collect data. It should be 

between 4 and 6 pages (not in-cluding the cover page). Your 

supervisor may reject your draft if it exceeds this page limit 

 نحن. بك الخاص التخرج مشروع تقديم على والعمل عملية خلال من لكم تتخذ سوف الدليل هذا

 القيام في الفشل. بك الخاص المشروع على العمل قبل بعناية الدليل هذا لقراءة بشدة نشجعك

 نرسل الإلكتروني التعلم عمادة -1 سوف. بك الخاصة البحوث اقتراح رفض إلى يؤدي قد بذلك

 علما تأخذ أن فعليك. اللازمة النهائية والمواعيد التواريخ وبعض المشرف توضح رسالة لك

 لك، يرسل قد المشرف -2. العرض في التأخير بسبب العلامات تفقد لا بحيث المواعيد بهذه

 تحتاج وبالتالي،. التعليمات من ومزيد والإعلانات عليهم يشرفون الذين الطلاب من وغيرهم

 لك للإشراف تعيينه تم أن بعد قريبا بك الخاص الإلكتروني البريد مع المشرف توفير إلى

 الإلكتروني البريد استخدام أيضا يمكنك ولكن بك، الخاص الجامعي الإلكتروني البريد ويفضل)

 ملاحظة يرجى(. بك الخاص المشرف إلى الدراسي ورقم اسمك إلى تشير كنت طالما الشخصي

 أرامكو مثل) عملهم خوادم استخدموا الذين الطلاب الاتصال في صعوبات بالفعل شهدت أننا

 الإلكتروني البريد استخدام تجنب يرجى لذا( Yanbuuو بالجبيل الملكية والهيئة السعودية

 الاتصال عليك يجب. بانتظام الالكتروني بريدك من التحقق إلى أيضا تحتاج. أمكن إن العمل

 موضوع هو تقديم إلى ستحتاج العمل، من الأول الجزء -3. فقط الإنجليزية باللغة المشرف



 اختيار حول تعليمات على للحصول الأولى سجلت محاضرة إلى الرجوع) أطروحة وبيان

. ومحددة أصلية تكون أن يجب الموضوع فإن وباختصار،(. عليه وتضيق صالح موضوع

 هذا بالفعل اجتازوا الذين الزملاء أحد من المثال سبيل على) البحث اقتراح وجود اختيار

 7 رقم التوجيهي المبدأ في اللقب المقطع من تحقق. الأصلي ليس العمل لأن مقبول غير( بالطبع

 الأدوات من قائمة توفير إلى تحتاج ذلك، إلى بالإضافة. المعلومات من مزيد على للحصول أدناه

 تحتاج(. الخ...  والمقابلات الاستقصائية الدراسات) بك الخاص البحث في تستخدم سوف التي

 Microsoft Word مستند في الأدوات وقائمة أنه موضحا والفقرة البيان أطروحة تقديم إلى

 الموافقة، موضوع" كتابة يرجى(. مارس 13 في الخميس يوم قبل أو في) 5 بوعالأس بنهاية

 كتابة حول تعليمات على للحصول الرابط هذا اتبع. )المشرف إلى الرسالة عنوان في" اسمك

: جيدة أطروحة بيان

http://www.irsc.edu/students/academicsupportcenter/researchpaper/

researchpaper.aspx؟id=4294967430) 4- الخاص الموضوع يوافق المشرف بمجرد 

 الأولى المسودة على العمل إلى تحتاج سوف ،(أسابيع 2ل يصل ما يستغرق قد وهذا) بك

 انظر. بك الخاص البحث لمشروع

 في تضمينها ليتم المطلوبة المقاطع حول معلومات على للحصول أدناه 7 رقم التوجيهي المبدأ

 يوم قبل أو في) 8 الأسبوع بنهاية لالمشرف الأولى المسودة تقديم وينبغي. الأولى المسودة

 -5. المشرف إلى الرسالة عنوان في" اسمك الأول، مشروع" كتابة يرجى(. أبريل 3 الخميس

 البحوث لإجراء لديك يكن لم. البحث خطة مجرد هو البحثي المقترح أن نلاحظ أن المهم من

 ذلك في بما وليس) صفحات 6 و 4 بين يكون أن يجب. البيانات لجمع لديك يكن ولم الفعلي

 .الصفحة الحد هذا تجاوز إذا بك الخاص مشروع رفض قد المشرف(. الغلاف صفحة

6- Referencing: Double check that you have good citation of 

references both in your text and in the reference list. This applies to 

every work you submit to your supervisor (i.e. thesis statement, first 

and final drafts). Make sure to COMPLETELY AVOID 

PLAGIARISM. There are two kinds of plagiarism: A. Copying 

others’ work without citation (e.g. copying from a website and not 

mentioning that website in-text and/or in the reference list). B. 

Copying others’ words as if they are yours. This is when you cite the 

reference you quoted directly from and fail to use direct quotation: 

(use quotation marks if the quoted text is fewer than 40 words and an 

in-dented paragraph if the quoted text is more than 40 words). Please 

note that it is not acceptable to have all of your literature review 

section quoted directly. Every reference you use MUST be cited 

twice: 

(1 )In the text (e.g. in the literature review section). This can be done 

in two ways: a. When copying the words of other authors, the 



reference is cited within the paragraph you are quoting from, right 

after you use quotation marks, for example: "Knowledge is 

fundamental" Hardy, 2002, pp. 23-45. b. When reporting the words 

of others in your own words, the reference is cited within the 

paragraph, for example: Hardy (2002) suggests that knowledge is 

essential. Or In his book The Importance of Knowledge, Hardy 

(2002) showed how knowledge is very important. (2) In the reference 

list at the end of your submitted work. Refer to the instructions for 

creating a refer-ence list at the end of section (7) below. 

7- Your first draft MUST INCLUDE ALL of the following sections: 

A. Title H. Research Methodology B. Table of Contents I. Ethical 

Consideration (Only if you are collecting C. Abstract data from 

participants. Not required for all topics.) D. Introduction J. 

Limitations of the study E. Literature review K. Expected Results F. 

Significance of Research L. References G. Research Question M. 

Appendix (Only if needed. See below.) Here is a brief description of 

each of these sections: A. Title Write the title of your research 

proposal on the first page (cover page) with your name and academic 

num-ber. The title needs to be specific. For example: Language 

Acquisition is general Language Acquisition in Saudi Arabia is still 

general Using X to Improve Reading Skills of Saudi Students at the 

Elementary Stage (a study on students at Y school in Z city) is 

acceptable because it is a specific title. B. Table of Contents Add a 

table of contents on the second page that shows each of the sections 

below with the page number of each section. C. Abstract 

This is a one paragraph summary of your research proposal. D. 

Introduction Here you provide the reader with overview and 

background information about the topic. 

 في أو النص في سواء المراجع من الاقتباس حسن لديك أن المزدوج الاختيار: المراجع ذكر -6

 أولا البيان، أطروحة أي) المشرف إلى يقدم الذي العمل كل على ينطبق وهذا. المراجع قائمة

 أعمال نسخ -أ: الانتحال من نوعان هناك. الانتحال تماما تجنب من تأكد(. النهائية والمسودات

 أن بالذكر وليس الانترنت شبكة على موقع من نسخ المثال سبيل على) الاقتباس دون الآخرين

 هو هذا. لك هي أنها لو كما الآخرين كلمات نسخ. B(. المراجع قائمة في أو/  و intext موقع

 استخدم: )المباشر الاقتباس استخدام في وتفشل من مباشرة نقلت لك المرجع يستشهد عندما

 النص كان إذا بادئة وفقرة كلمة 40 من أقل هو المقتبس النص كان إذا الاقتباس علامات

 الأدب من كل لديك يكون أن المقبول من ليس أنه ملاحظة يرجى(. كلمة 40 من أكثر المقتبس



 النص في( 1: )مرتين استشهد أن يجب تستخدمها إشارة كل. مباشرة نقلت القسم مراجعة

 الكلمات نسخ عند. أ: بطريقتين بذلك القيام ويمكن(. الأدب مراجعة قسم في المثال سبيل على)

 علامات استخدام بعد والحق عن، نقلا كنت فقرة ضمن المرجع ويستشهد آخرين، مؤلفين من

 عند. ب. 2345 ص ،2002 هاردي،" أساسي أمر المعرفة: "المثال سبيل على اقتباس،

 سبيل على الفقرة، داخل المرجع ويستشهد بك، الخاصة الكلمات في الآخرين كلام عن الإبلاغ

 المعرفة أهمية أظهرت كتابه في أو. ضرورية المعرفة أن إلى تشير( 2002) هاردي: المثال

. المقدمة عملك نهاية في المراجع قائمة في( 2. )جدا مهمة هي المعرفة كم( 2002) وهاردي

 يجب الأول مشروع -7. أدناه( 7) القسم نهاية في المراجع قائمة لإنشاء تعليمات إلى الرجوع

 مراجعة المحتويات جدول. B منهجية. H البحث عنوان -أ: التالية الأقسام من جميع تشمل أن

 الأخلاقية النظر أولا السؤال بحوث. G البحوث أهمية. F الأدب. E مقدمة. C. D المستخلص

 الدراسة حدود. J.( المواضيع لجميع مطلوب غير. المشاركين من البيانات جمع كنت إذا فقط)

 وصف يلي يماوف(. أدناه انظر. الأمر لزم إذا فقط) الملحق. M المراجع. K. L نتائج المتوقعة

 الأولى الصفحة على البحثي المقترح عنوان كتابة عنوان. A:  الأقسام هذه من لكل موجز

 سبيل على. محددة تكون أن إلى يحتاج العنوان. الأكاديمي ورقم اسمك مع( الغلاف صفحة)

 عن العام زالت ما السعودية العربية المملكة في عام هو اللغة اكتساب اللغة اكتساب: المثال

 طلاب على دراسة) الابتدائية المرحلة في السعوديين للطلاب القراءة مهارات لتحسين X طريق

 إضافة تالمحتويا جدول. B. معين عنوان هو لأنه مقبول هو( المدينة في Y Z المدرسة في

 من الصفحة رقم مع أدناه الأقسام من قسم كل تظهر التي الثانية الصفحة في المحتويات جدول

 مقدمة. D. بك الخاص البحث مشروع من واحدة فقرة ملخص هو هذا المستخلص. C. قسم كل

 الموضوع عن وخلفية عامة نظرة بمعلومات القارئ تزويد يمكنك هنا

E. Literature review Your literature review section should have two 

to four quotes or brief summaries of what other research-ers said 

about the topic you are researching, and your own comments on 

these quotes. See here for more information: 

http://faculty.mwsu.edu/psychology/Laura.Spiller/Experimental/sam

ple_apa_style_litreview.pdf F. Significance of Research This section 

should include why the topic is important and worthy of being 

researched, and why other re-searchers should be interested in 

reading about it. G. Research Question(s) Here you state the 

problem(s) you are going to research. H. Research Methodology 

Your methodology section should include description of how you will 

conduct your research, what tools you will use and how these tools 

will help you answer your research question(s). I. Ethical 

Considerations Here you should explain how you will follow research 

ethics when you deal with your research partici-pants. You only need 

to include this section if you have research participants. Follow this 

link for more in-formation: 



http://www.niehs.nih.gov/research/resources/bioethics/whatis/ J. 

Limitations of the Study The limitations of the study section should 

include any factors that may limit your research. For example factors 

of time, place and sample size... etc. K. Expected Results Here you try 

to predict what results will come out of your research after you 

complete it. L. Reference list: Please note that every reference you 

use should be cited twice: a. within the text of your proposal (e.g. in 

the literature review section). You can refer to section number 6 

above for more details on in-text citation. b. in the reference list (i.e. 

at the end of your proposal) as explained below: Use correct citation 

of references as in the following example: 

In your text, you took information from a book called "The 

Importance of Knowledge" written by an au-thor called Alex Hardy 

in the year 2002, and published by the publisher Penguin Books in 

the city of New York. To properly add this work to your reference 

list, you need to format it as follows: Hardy, A. (2002). The 

Importance of Knowledge. New York: Penguin Books. References 

should be organized alphabetically. 

You can use this site to make citation easier for you: 

http://www.citethisforme.com/cite/book 

Here is a guide how to cite websites in your references: 

http://www.easybib.com/reference/guide/apa/website 

Note: Some research proposals might also need to include the 

following section: M. Appendix Here you include the questionnaires, 

interview questions tests, translated texts... etc. or any other tools and 

extra data you use in your research 

E .أو اقتباسات 4-2 بك الخاصة الأدبيات مراجعة قسم يكون أن ينبغي الأدب مراجعة 

 والتعليقات عنه، تبحث الذي الموضوع حول آخرون باحثون قاله ما عن موجزة ملخصات

: المعلومات من لمزيد هنا انظر. الأسعار هذه على بك الخاصة

http://faculty.mwsu.edu/psychology/Laura.Spiller/Experimental/ 

sample_apa_style_litreview.pdf F .لماذا تتضمن أن يجب القسم هذا أبحاث أهمية 

 في المهتمين الباحثين يكون أن يجب الآخر والسبب البحث، يدق ويستحق مهم الموضوع هذا

. H. للبحث تسير التي( ق) المشكلة تحديد يمكنك هنا( ق) سؤال بحوث. G. عنها القراءة

 الخاصة البحوث إجراء سيتم كيف وصف يشمل أن يجب الخاص القسم منهجية البحث منهجية

 الإجابة على تساعدك سوف الأدوات هذه أن وكيف تستخدمها، سوف التي الأدوات هي ما بك،



 سيتم كيف يشرح أن يجب وهنا الأخلاقية الاعتبارات أولا(. ق) بك الخاص البحث سؤال عن

 هذا يشمل أن سوى عليك ما. البحث في المشاركين مع التعامل عند البحث أخلاقيات متابعة

: المعلومات من لمزيد الرابط هذا اتبع. البحثية المشاركين لديك كان إذا القسم

http://www.niehs.nih.gov/research/resources/bioethics/whatis/ J .حدود 

 عوامل. بك الخاصة البحث تحد قد التي العوامل أي تشمل أن يجب الدراسة قسم القيود دراسة

 بما التنبؤ محاولة هنا المتوقعة النتائج. K الخ...  العينة وحجم والمكان الزمان على مثال

 ملاحظة يرجى: المرجعي. L قائمة. ذلك من الانتهاء بعد بك الخاصة البحوث من النتائج ستأتي

 سبيل على) بك الخاص الاقتراح نص في. أ: مرتين تقتبس أن يجب تستخدمه مرجع كل أن

 حول التفاصيل من لمزيد أعلاه 6 رقم القسم إلى الرجوع يمكنك(. الأدب مراجعة قسم في المثال

: أدناه موضح هو كما( اقتراحكم نهاية في أي) المراجع قائمة في. ب. النص في الاقتباس

 وكنت بك، الخاص النص في: التالي المثال في كما المراجع من الصحيح الاقتباس استخدام

 هاردي اليكس تسمى المؤلف كتبه الذي" المعرفة أهمية" بعنوان كتاب من المعلومات أخذت

 هذا إلى إضافة. نيويورك مدينة في كتب البطريق الناشر قبل من ونشرت ،2002 عام في

 .A هاردي،: التالي النحو على تنسيق إلى تحتاج اليها، رجوع لائحة صحيح بشكل العمل

 يمكنك. أبجديا المراجع تنظيم وينبغي. بنغوين كتب: نيويورك. المعرفة أهمية(. 2002)

: لك بالنسبة أسهل الاقتباس لجعل الموقع هذا استخدام

http://www.citethisforme.com/cite/book المواقع الاستشهاد كيفية دليل هو هنا 

 موقع/  http://www.easybib.com/reference/guide: بك الخاصة المراجع في

 تشمل هنا الملحق م: التالي المقطع أيضا لتشمل البحثية المقترحات بعض تحتاج قد: ملاحظة

 أخرى أدوات أي أو الخ...  المترجمة والنصوص الاختبارات، أسئلة توالمقابلا الاستبيانات

 بك الخاصة البحث في تستخدمها إضافية وبيانات

 

8- Paginate your proposal, label sections (i.e. give them numbers), 

and remember to show the page number of each section in the table 

of contents. 9. Your supervisor may point out some of your spelling 

and grammatical mistakes, but please be noted that they will not 

correct all your mistakes. It is your responsibility as a soon-to-be-

graduated English student to correct all your spelling/grammatical 

mistakes before you submit your final draft. Such mistakes will be 

penalized. 

10 .Your final draft should be submitted to your supervisor by the 

end of week 13 (On or before Thursday the 8th of May). Please write 

"Final Draft, Your Name" in the title of your message to your 

supervisor. The final draft will then be evaluated out of 70 points 

according to the following criteria. A) 10 points are assigned for a 

complete abstract and a good introduction with a clear thesis 



statement. B) 10 points are assigned for a brief review of previously 

published literature on the topic being researched (at least two 

previous studies). C) 10 points are assigned for a clearly stated 

research question, and overview of the research's significance. D) 10 

points are assigned for a detailed research methodology that includes 

the tools to be used in the study, and how the collected data will be 

gathered and analyzed. If your proposal contains an ethical con-

siderations section, it will be included in the evaluation here as well. 

E) 10 points are assigned for an overview of the limitations and the 

expected results of the study. F) 10 points are assigned for use of 

correct grammar, spelling and punctuation. G) 10 points are assigned 

for a complete table of contents and a well-organized list of 

references used in the study. Each criterion above will be assigned 

points according to the following scale: Excellent: 10 to 9 points out 

of 10 points 

Good: 8 to 7 points out of 10 points 

  Fair: 6 to 5 points out of 10 points 

Lacking: 4 to 3 points out of 10 points 

Poor: 2 to 1 points out of 10 points 

Unacceptable: 0 out of 10 points 

In summary: marks of this course are divided as follows: 

Research proposal: 70 marks 

Submitting drafts on time: 10 marks 

Viewing recorded lectures: 20 marks 

We hope that you found this guide helpful and wish you all the best 

of luck in this course and your future endeavors 

 من الصفحة رقم لإظهار وتذكر ،(أرقام منحهم أي) تسمية والأقسام اقتراحكم الصفحات رقم -8

 الإملائية الأخطاء بعض بها الخاص المشرف يشير قد. 9. المحتويات جدول في قسم كل

. بك الخاصة الأخطاء جميع تصحيح لن أنها أن ملاحظة يرجى ولكن بك، الخاصة والنحوية

/  هجاء من تبذلونه ما كل لتصحيح تخرج أن إلى سون الإنجليزية كطالب مسؤوليتكم ومن

. 10. الأخطاء هذه مثل معاقبة سيتم. بك الخاصة النهائية المسودة تقديم قبل النحوية الأخطاء



 قبل أو في) 13 الاسبوع نهاية بحلول المشرف إلى بك الخاصة النهائية المسودة تقديم ينبغي

 إلى الرسالة عنوان في" اسمك النهائية، المسودة" الكتابة يرجى(. مايو 8 الخميس يوم

 تعيين يتم( أ. التالية للمعايير وفقا نقطة 70 من النهائي المشروع تقييم يتم ذلك وبعد. المشرف

 نقطة 10 تعيين يتم( ب. واضحة أطروحة بيان مع جيدة ومقدمة كامل لملخص نقطة 10

 من الأقل على اثنين) البحث قيد الموضوع حول سابقا المنشورة لالكتابات موجز لاستعراض

 أهمية على عامة ونظرة بوضوح، بحثية لمسألة نقطة C) 10 تعيين يتم(. السابقة الدراسات

 في لاستخدامها أدوات تتضمن مفصلة بحثية لمنهجية نقطة D) 10 تعيين يتم. و البحوث

 قسم اقتراحكم على يحتوي إذا. وتحليلها جمعها تم التي البيانات جمع سيتم وكيف الدراسة،

 عامة لمحة نقطة E) 10 تعيين يتم. كذلك هنا التقييم في تضمينه سيتم الأخلاقية، الاعتبارات

 النحو الصحيح للاستخدام نقطة F) 10 تعيين تمي. الدراسة من المتوقعة والنتائج القيود عن

 منظمة وقائمة لمحتويات كامل لجدول نقاط G) 10 تعيين يتم. الترقيم وعلامات والإملاء

 وفقا النقاط تعيين سيتم معيار كل فوق. الدراسة في المستخدمة المراجع من جيدا تنظيما

 من نقاط 7 إلى 8 من: جيدة نقاط 10 أصل من نقاط 9 إلى 10 من: ممتاز: التالي للجدول

 خارج نقاط 3 إلى 4 من: تفتقر نقاط 10 أصل من نقاط 5 إلى 6 من: العادلة نقاط 10 أصل

: باختصار نقاط 10 من 0: مقبولة غير نقطة 10 أصل من نقطة 1 مقابل 2: ضعف نقطة 10

 في مسودات تقديم علامات 70: بحوث اقتراح: التالي النحو على تنقسم الدورة هذه علامات

 وجدت كنت أن نأمل علامات 20: المسجلة المحاضرات مشاهدة علامات 10: المحدد الوقت

 .المستقبلية ومساعيكم الدورة هذه في التوفيق كل لك وأتمنى مفيدة الدليل هذا
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